

COLONEL M. GASPAROTTO, MSM, CD



Colonel Mark Gasparotto enrolled in the Canadian Armed Forces in 1997 as a Direct Entry Officer. He obtained his undergraduate degree in Civil Engineering from the University of Waterloo. He was posted to 2 Combat Engineer Regiment as a Second-Lieutenant in 1997 for on-the-job training and upon completing his military engineer phase training, returned to the unit in 1999 as 1 Troop Commander. After a brief stint at the Regiment, he was posted to 2 Canadian Mechanized Brigade Group HQ to work in the G3 cell. During that time, then Captain Gasparotto deployed to Bosnia-Herzegovina on Op PALLADIUM Roto 8 working as a psychological operations staff officer in the Multi-National Division (South West) HQ.

In 2003, then-Captain Gasparotto returned to 2 CER as Second-in-Command of 24 Field Squadron. He went on to be the Regimental Operations Officer and during that time deployed to Kabul, Afghanistan as a staff officer in the Kabul Multi-National Brigade HQ Engineer Support Coordination Centre. He was promoted to major in 2004 and took command of 23 Field Squadron and deployed to Kandahar, Afghanistan as part of the 1st Battalion, the Royal Canadian Regiment Battle Group in 2006. His leadership of the Squadron during combat operations earned him the Meritorious Service Medal. After the tour, along with 12 members of the Squadron, Colonel Gasparotto co-wrote, edited, and self-published the book *Clearing the Way: Combat Engineers in Kandahar* – now a documentary film.

After Squadron command, then-Major Gasparotto served as the Engineer Directing Staff at the Tactics School and Army G34 Engineer. Upon promotion to Lieutenant-Colonel, he served as the Assistant Chief of Staff to the Chief Military Engineer and as the Acting Canadian Military Engineer Branch Advisor. In 2014, Lieutenant-Colonel Gasparotto returned “home” to 2 CER one last time as the Commanding Officer. He was promoted to his current rank in 2016 and deployed to Haiti as the Operation HAMLET Task Force Commander / United Nations Military Chief of Staff and Deputy Force Commander.

Colonel Gasparotto is a licenced Professional Engineer; a graduate of the Joint Command and Staff Program, where he achieved a Masters of Defence Studies; and a graduate of Royal Roads University, where he earned a Masters of Arts in Leadership. Married to Shannon they have two daughters: Abigail and Emily. Col Gasparotto will retire in the Ottawa area and join the leadership development and consultancy firm that he co-founded.

Le colonel Mark Gasparotto se joint aux Forces armées canadiennes en 1997 par enrôlement direct à titre d’officier. Il obtient un diplôme de premier cycle en génie civil de l’Université de Waterloo. Il est affecté au 2e Régiment du génie de combat comme sous-lieutenant en 1997 pour une formation en cours d’emploi, et après le programme d’instruction par phases en génie militaire, il retourne à son unité en 1999 comme commandant de la 1re troupe. Après un bref passage au Régiment, il est affecté au QG du 2e Groupe-brigade mécanisé du Canada, à la cellule du G3. Pendant ce mandat, le colonel Gasparotto, alors capitaine, est envoyé en Bosnie-Herzégovine pour la ROTO 8 de l’Op PALLADIUM, à titre d’officier d’état-major des opérations psychologiques au QG de la Division multinationale (Sud-Ouest).

En 2003, le capitaine Gasparotto revient au 2 RGC comme commandant adjoint du 24e Escadron de campagne. Il devient ensuite officier des opérations régimentaires, et pendant ce mandat, participe à un déploiement à Kaboul en Afghanistan comme officier d’état-major du Centre de coordination de l’appui du génie, au QG de la Brigade multinationale de Kaboul. Il est promu major en 2004 et prend le commandement du 23e Escadron de campagne. Il est envoyé à Kandahar en Afghanistan avec le 1er Bataillon, Groupement tactique du Royal Canadian Regiment en 2006. Son leadership au sein

de l'Escadron pendant les opérations de combat lui vaut la Médaille du service méritoire. Au retour de cette mission, le major Gasparotto et 12 membres de l'Escadron signent, co-éditent et publient à compte d'auteur le livre *Clearing the Way: Combat Engineers in Kandahar* – qui est maintenant un film documentaire.

Après son affectation à titre de commandant d'escadron, le major Gasparotto se joint au personnel d'instruction du génie à l'École de la tactique et ingénieur du G34 de l'Armée de terre. Il est promu au grade de lieutenant-colonel en 2011, puis il devient chef d'état-major adjoint auprès du Chef du génie militaire, et plus récemment, conseiller par intérim du Service du génie militaire canadien. En 2014, le lieutenant-colonel Gasparotto retourne à la maison, au 2 RGC, une dernière fois comme commandant. Il devient colonel en 2016 alors qu'il termine son commandement au 2 RGC et a déployé en Haïti comme commandant de la Force opérationnelle de l'opération HAMLET/chef d'état-major des Nations Unies et commandant-adjoint de la Force.

Le Colonel Gasparotto est un ingénieur professionnel certifié. Il est diplômé du Programme de commandement et d'état-major interarmées, dans le cadre duquel il a obtenu une maîtrise en études de la défense. Il est aussi titulaire d'une maîtrise ès arts en leadership de l'Université Royal Roads. Il est marié avec Shannon et ils ont deux filles : Abigail et Emily. Col Gasparotto prendra sa retraite dans la région d'Ottawa et se joindra à une firme de consultant en développement de leadership dont il a co-créé.